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Irene Fortuyn bekroond met de Arti Oeuvreprijs      foto Anthon Beeke
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Irene Fortuyn krijgt Oeuvreprijs 2023

‘Mijn werk is een constante dialoog’
Kunst is meer dan een geslaagd doek, dan een beeld waar de 

vitaliteit van afspat of een installatie die vragen oproept. Dat 

kunst zich kan manifesteren in een samenspel van maatschappij, 

landschap en onderwijs, bewijst de bekroning van Irene Fortuyn 

met de Arti Oeuvreprijs 2023. De prijs, in het verleden nog de Arti 

Medaille genoemd, bestaat uit een bedrag van 7.500 euro en een 

expositie, die onder de titel ‘WE MADE IT’ in september in de zalen 

aan het Rokin te zien zal zijn. Irene Fortuyns filosofie indachtig 

laat de tentoonstelling een keuze uit haar werk zien die gemaakt 

is door degenen met wie Irene in haar studio samenwerkt of 

samengewerkt heeft. De tentoonstelling zal vergezeld worden 

door een boekje met daarin twaalf interviews met deze mensen.

tekst Camiel Hamans

foto’s Marco Sweering

Irene Fortuyn, beeldend kunstenaar, ontwerper, denker, docent, 

maar vooral vragensteller, begon als tekenaar en schilder. 

‘Schilderen vond ik lekker, het gaat heel snel, maar al gauw begon 

ik me af te vragen: waarom werk je met een kwast, waarom heeft 

een canvas vier hoeken? Soms bleek het doek te klein en had ik 

meer ruimte nodig. Dus maakte ik er stukken aan. Vervolgens 

bouwde ik installaties, veel langzamer en ook weerbarstiger.’

Fortuyn/O’Brien
‘In 1983 ontmoette ik Robert O’Brien (1951-1988) en na wat 

experimenten en het schrijven van het manifest Gedachten over 
Sculptuur zijn we onder de naam Fortuyn/O’Brien samen gaan 

werken. We richtten ons op de relatie tussen het kunstwerk en het 

alledaagse, het subject en het object, en waar het ik ophoudt en 

jij begint. We waren op onderzoek en streefden naar werk waarbij 

je als kunstenaar niet als held naar voren hoeft te treden. We 

werden uitgenodigd voor Sonsbeek ’86 en de Biënnale van 1988, 

die vlak na Roberts dood plaatsvond. In 1991 was de expositie 

Marble Public in het Stedelijk Museum en in 1992 deed Fortuyn/

O’Brien mee aan de Documenta. Tot 2006 heb ik gewerkt onder de 

naam Fortuyn/O’Brien. Hoe blij ik ook was met de tentoonstelling 

in het Stedelijk, elke keer als ik uit het museum kwam en het leven 

daarbuiten zag, rees de vraag: en al die andere mensen? Waarom 

wordt kunst in een mausoleum vertoond? En blijf ik daar de rest 

van mijn leven? Of zal ik naar buiten?’

Vragen
‘Ik wilde naar buiten, niet om er een kunstwerk, maar fijne 

plekken te maken. Dan kunnen er mensen zijn die zulke plekken 

als kunstwerk lezen, maar voor anderen kan het ‘gewoon’ een 

fijne plek zijn. In 1992 werd in Nieuw Sloten het Kasterleepark 

aangelegd. Daarvoor werden drie kunstenaars uitgenodigd om een 

schetsontwerp te maken voor het entreegebied. Ik bedacht een 

serie ‘Home for the Homeless’, een aantal paviljoentjes ontworpen 

op basis van de architectonische omgeving met bankjes waar 

je op kon zitten, maar eventueel ook beschut op kon slapen. De 

kunstcommissie was enthousiast en ‘Home for the Homeless’ werd 

het winnende ontwerp, maar ik had buiten de afdeling Beheer 

van het stadsdeel gerekend. Zulke bankjes zouden zwervers 

aantrekken en dat was niet de bedoeling. Bankjes moeten juist zo 

oncomfortabel mogelijk zijn.

Irene Fortuyn: ‘Je afvragen welke vragen je wilt stellen’
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Ik kreeg de opdracht dus niet, maar wel een goedmakertje. Ik 

mocht een ontwerp maken voor het Wilheminapark, een vierkant 

terrein bij het Confectiecentrum. Omdat het nog een kaal stuk 

grond was, vroeg ik wie het ontwerp voor het groen van het 

park zou maken. Nog niemand, was het antwoord. Toen heb ik 

aangeboden het geheel te ontwerpen. Om niet. Als het stadsdeel 

het niks zou vinden, dan niet, maar anders zou ik het hele 

park doen. Paul Nieuwenhuizen, die als architect het stadsdeel 

adviseerde, zag dat zitten en dus mocht ik het totale park voor 

mijn rekening nemen. Deze ervaring en de jaren daarna dat ik 

vaak in opdracht in de openbare ruimte werkte, hebben me geleerd 

dat je je eerst moet afvragen welke vragen je wilt stellen. De 

volgende stap is anderen in staat stellen vragen te stellen en zich 

uit te drukken. Die twee zaken zijn de basis geworden van mijn 

kunstenaarschap.’

Irene Fortuyn als model voor het Kunst 

Rai-affiche van Anthon Beeke

Wilhelminapark: maquette
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KETTER&Co
‘Het zelf stellen 

van vragen, het zelf 

formuleren van je 

opdracht heeft in 2007 

geleid tot de oprichting 

van KETTER&Co, een 

collectief van makers en 

denkers die projecten 

ontwikkelen die een 

duurzame samenleving 

naderbij moeten brengen. 

In onze ideeën en plannen 

staan samenwerking en 

zorg voor morgen centraal. 

Ons motto is: Een wereld 

zonder ketters is een 

wereld zonder vragen. 

Wij wachten niet tot een 

overheid met een verzoek 

komt, maar initiëren zelf projecten en 

zoeken er vervolgens opdrachtgevers 

en sponsors bij. We worden nu langjarig 

gesteund door het Gieskes-Strijbis Fonds 

en Fonds 21, maar ook krijgen we vaak 

steun vanuit provincies. In een aantal 

projecten werken we samen met de 

Design Academy Eindhoven, waar ik al 

drieëntwintig jaar aan verbonden ben.’

Tuinbazen
‘Bij het ontwerp voor het Wilheminapark 

had ik ook het onderhoud betrokken – 

immers, geen tuin zonder tuinman. Dat 

ging toen niet door, want het paste niet 

in het systeem, maar de aandacht voor de 

verhouding tussen het maken van nieuwe 

dingen en het latere onderhoud was bij mij 

toen gewekt. Bij het project Tuinbazen ben 

ik hiermee verder gegaan.

Omdat er eeuwig bezuinigd moet worden, 

en vanaf de kredietcrisis helemaal, 

besloten veel gemeentebesturen te 

beknibbelen op de zorg voor het groen. 

Maar dat deden ze vanachter hun bureau 

en het waren ook niet de tuinmannen die 

aangaven hoe het misschien anders en 

minder kon, maar tekentafeldeskundigen. 

Nederland wordt immers ontworpen 

door ingenieurs uit Delft en Wageningen, 

en bestuurd door managers zonder 

inhoudelijke kennis. Dit betekent dat 

bij het ontwerp de lokale kennis, de 

doorgeefkennis van de plek zelf niet 

meegenomen wordt en dat vervolgens de 

kennis van zaken, de kennis van de expert 

in de wind geslagen wordt. Tuinmannen 

hebben die kennis, net als docenten, 

verplegers en artsen.

Tuinbazen

Wilhelminapark: geurbomenlaan
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KETTER&Co is daarom het project Tuinbazen gestart. We willen 

een stem geven aan die mensen die wel de kennis hebben, maar 

niet bevraagd worden, omdat we in een managerscultuur leven 

waarvan het kenmerk een hiërarchie is waarin vakmensen vaak 

onderaan staan. We hebben alle 120 Amsterdamse tuinlieden bij 

elkaar gebracht en ze gevraagd waar ze trots op waren en wat 

beter zou kunnen. We hebben een film gemaakt, een bijeenkomst 

van een halve dag georganiseerd, een krant uitgebracht en 

een expositie in het Glazen Huis gemaakt. Daarmee hebben we 

aandacht gevraagd voor de waarden die er verscholen zitten 

in zorg en onderhoud. Gemeenten die wat willen, trekken een 

budget uit voor innovatie en dan komt er iets moois en nieuws, 

maar dat dit nieuwe in de toekomst structureel onderhouden 

moet worden, dat er budget en aandacht moet zijn voor de zorg, 

dat wordt te vaak vergeten. Er is tot in de landelijke pers over dit 

project geschreven. Het project vraagt aandacht voor de zorg 

en het onderhoud en hoopt dat bezoekers van een park zich 

daardoor beter realiseren dat een park er niet vanzelf is, dat care en 

maintenance nodig zijn.’

Land&Hand
‘Marco Sweering maakte in 2017 een film over de Franse ontwerper 

Emmanuel Babled, voor wie de relatie tussen landschap, materiaal 

en vakmanschap belangrijk is. Waarom zijn er rond Carrara zo 

veel beeldhouwers? Omdat er zo’n fantastisch marmer gevonden 

wordt. Die film zette me aan het denken en leidde tot het project 

Land&Hand, dat wij met mbo-studenten en vele partners door het 

hele land uitvoeren.

Twee eeuwen geleden wisten we van alles uit welk materiaal het 

gemaakt was, wie het geproduceerd had en waar het vandaan 

kwam. Nu staat er een koerier aan de voordeur en haalt de 

vuilnisman aan de achterdeur de resten weg.  

Onze wereld heeft een duurzaamheidsopgave. We leven in een 

kenniseconomie, waarin de waardigheid van vakmanschap 

verloren gegaan is. Voor het helemaal te laat is en vakmanschap 

volledig verdwijnt, wil KETTER&Co de relatie tussen vakmanschap 

en landschap onder de aandacht brengen. We doen dat samen met 

mbo-opleidingen, landschapsorganisaties en ondernemers.

Een voorbeeld. We zijn met leerlingen naar Fort K’IJK bij Uitgeest 

gegaan, dat is een onderdeel van de oude Stelling van Amsterdam. 

In het gebied rond het fort lagen vroeger productietuinen. Met de 

studenten willen we de tuinen opnieuw ontwerpen en aanleggen. 

Daarvoor doen we eerst samen onderzoek naar de grondwerken, 

naar de inheemse, grondgebonden flora en welke bloemen het er 

goed doen. Toen we op het onderwerp bloemschikken kwamen, 

bleek dat er in de aangeboden ‘West-Friese boeketten’ niet één 

bloem zat die uit het gebied kwam, wel bloemen uit Ethiopië, 

Kenia, Portugal etc.’

Tuinbaas Ed van der Heijden

Wilhelminapark: schommels
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New European Bauhaus Prize
‘Dit project Land&Hand voeren we door het hele land uit. In 

Limburg hebben we ons gestort op een voedselketenonderzoek 

met vlaaien als speerpunt. We zijn gaan kijken of we bijvoorbeeld 

nieuwe vlaaien met lokale producten konden ontwikkelen voor 

het restaurant van het Museum van Bommel van Dam in Venlo. 

We bedachten een selderij-appelvlaai, want appels en selderij 

zijn binnen een straal van tien kilometer te vinden. Maar toen 

het product door de cateraar op de kaart werd gezet, bleek de 

selderijboer contractueel te moeten leveren aan Japan en Canada. 

De eieren voor het deeg kwamen ook niet uit de omgeving, 

waar het stikt van de eierboeren, maar via de groothandel uit 

Denemarken.

Dit project, dat genomineerd is voor de New European Bauhaus 

Prize – een initiatief van de Europese Commissie, waarvoor dit jaar 

1500 initiatieven ingezonden zijn –, is niet alleen bedoeld om de 

bewustwording van de studenten te bevorderen, maar ook om als 

een olievlek hun familie, hun omgeving wakker te schudden.’

Dialoog
‘Ik zie de rol van kunstenaars als een filter op de wereld om hen 

heen. Ze halen er iets uit, maar geven ook iets terug. De kunstenaar 

heeft een vrije rol, maar die brengt ook verantwoordelijkheden 

met zich mee. We vieren nu de eeuw van het individu. Veel 

kunstenaars verheerlijken het individualistische. Ik stel daar de 

wereld tegenover. We moeten het collectief vieren, de verbinding, 

de samenwerking gebruiken. Mijn materiaal is niet de verf, maar de 

sociale conditie van een plek. Daarmee de dialoog aangaan, dat is 

mijn werk; een constante dialoog aangaan.’

https://irenefortuyn.nl
https://www.ketterenco.nl/
https://landenhand.nl/

Project Land&Hand in Museum van Bommel van Dam

foto Luidspreker Venlo

https://irenefortuyn.nl/
https://www.ketterenco.nl/
https://landenhand.nl/
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Ik zag hem in 1969. Hij hing aan een 

zijkamerwand, thuis bij mijn excentrieke 

oudtante. Toen ik haar vroeg of zij gitaar 

speelde, bleek dat al jaren niet meer het 

geval. Zij en het Spaanse instrument 

hadden elkaar – na een gewelddadig 

conflict – zelfs nooit meer aangeraakt. 

Of ik er soms belangstelling voor had? 

Jazeker, wat dacht jij! Niet dat ik in staat 

was ook maar één akkoord aan te slaan. Ik 

vond het gewoon een prachtig instrument, 

als object. Die vorm. Die kastanje kleur. 

Dat rijk versierde klankgat. Wat ze ervoor 

moest hebben, wilde ik weten. Geld hoefde 

ze niet. Als fanatiek motorrijder was zij 

geabonneerd op een motorblad. Ze pakte 

het erbij en toonde mij een zwart-witfoto 

van een racende coureur. Als ik die op 

groot formaat op haar woonkamermuur 

zou naschilderen – in kleur – zou de gitaar 

van mij zijn. Op dat moment boeide het 

mij niet of het wel zo’n goeie deal was. 

Ik móést die gitaar hebben. Maar om de 

klus ter plekke te klaren zag ik niet zitten. 

Ik stelde voor dat ze mij een grote plaat 

hout zou bezorgen en dat ik er thuis aan 

zou werken. Ook had ik geen zin om een 

bestaande foto na te schilderen. Liever zou 

ik tijdens een eerstvolgende internationale 

race zelf een foto maken. Die zou ik dan 

als uitgangspunt gebruiken. Zij ging 

akkoord. ‘Veel beter zelfs.’ Het aanbod aan 

mij om bij haar achter op de motor naar 

het circuit van Francorchamps te rijden 

sloeg ik vriendelijk af. Ja kom, ik ben niet 

levensmoe.

Een paar weken later reed ik in mijn eerste 

autootje naar België. Dat raceweekend 

stond ik op een camping – met mijn rode 

mini Honda N360 als enige vierwieler 

– tussen een paar honderd zware 

motorfietsen en hun berijders. De cc’s 

vlogen je om de oren. Mijn aandacht 

ging vooral uit naar het Britse fenomeen 

Mike Hailwood. Hij werd als een van de 

beste motorcoureurs uit de geschiedenis 

beschouwd. En laat het mij nou gelukt 

zijn hem tijdens de race in volle actie te 

fotograferen. In een bocht nog wel. Ik 

blij natuurlijk, zo ook mijn excentrieke 

oudtante.

Terug in Amsterdam kon ik aan de slag. De 

houten plaat van twee bij drie meter kreeg 

ik met geen mogelijkheid de trap op naar 

mijn slaapkameratelier. Mijn ouders en de 

andere gezinsleden waren niet onverdeeld 

blij met mijn schilderambities. Dagenlang 

was de voorkamer voor hen verboden 

terrein. Huiswerk moest in de achterkamer 

worden gemaakt. Vandaaruit werd  

’s avonds noodgedwongen naar de televisie 

in de aangrenzende voorkamer gekeken.  

Ik heb mijn huisgenoten er niet van 

kunnen overtuigen dat kunst nu eenmaal 

offers vraagt.

Na een kleine week van stevig doorwerken 

– in mijn vrije uren – stond de coureur 

erop. Wat zeg ik, scheurde hij door de 

voorkamer. Het rook er nog net niet naar 

motorolie en verschroeide motorkleding. 

Mijn oudtante was tevreden. De gitaar had 

ik, zo liet ze mij weten, eerlijk verdiend.

Toen ik bij een verhuizing een nauwelijks 

zichtbare barst in de klankkast 

ontdekte, voelde ik me alsnog bekocht. 

Teleurgesteld heb ik het instrument aan 

de wand gehangen en in jaren niet meer 

aangeraakt. Tot kortgeleden, toen een 

Duitse vriendin van mijn dochter de gitaar 

zag hangen en vroeg of ik er wel eens 

muziek mee maakte.  

Dat doet zíj nu, in Berlijn.

MOTORCOUREUR

illustratie Peter van Hugten
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Artist in residence

De programmacommissie inspireert met nieuw initiatief
Dit jaar heeft de programmacommissie (PC) nagedacht over 
een actievere inzetbaarheid van de tentoonstellingsruimten 
door meer variatie aan te brengen in het jaarprogramma. De 
coronajaren hebben ook bij Arti veel roet in het eten gegooid. 
Mooie plannen waren in duigen gevallen, sommige projecten 
konden niet meer gerealiseerd worden en er ontstond een 
stuwmeer aan toegezegde tentoonstellingen. Dat gat is 
grotendeels weer gedicht en doortastend heeft men de agenda 
weer op orde gekregen. Het programma voor 2024 staat klaar 
en daar is bovendien een nieuw initiatief aan toegevoegd, 
namelijk het plan om een kunstenaar uit te nodigen voor 
een maand in Arti te komen werken. Dit voorjaar wordt een 
pilot gestart om te zien of zo’n residency voor de toekomst 
haalbaar is. Articula sprak met Selby Gildemacher en Marieke 
Coppens, beiden lid van de PC.

tekst Ronald Ruseler

Maakenergie
‘De voortrekker van het project is Marieke Coppens’, vertelt PC-

voorzitter Selby Gildemacher aan de telefoon: ‘Zij had als jongste 

lid van de commissie steeds meer moeite met de voorspelbaarheid 

van de tentoonstellingsagenda. Bij ons als commissie ontstond de 

behoefte om het geheel wat meer open te breken.’

Dit leverde een aantal nieuwe initiatieven op, waaronder de 

residency. De onderliggende gedachte is om de maakenergie weer 

terug te halen in Arti en meer verschillende tentoonstellingen 

met scherpte en diepgang te realiseren. Door een kunstenaar 

van buiten uit te nodigen kunnen de specifieke identiteit en het 

karakter van Arti alleen maar versterkt worden.

Marieke Coppens: ‘Toen wij met het plan voor de residency bezig 

waren, kreeg Irene Fortuyn de Arti Oeuvreprijs. Dat was voor ons 

aanleiding om haar te vragen een kunstenaar voor te dragen. 

Gezien haar enorme ervaring hadden we daar alle vertrouwen in 

en zo hoefden we geen oproep te plaatsen of ons netwerk aan te 

spreken. Haar voorstel was verrassend en daar waren we op uit.’

De keuze viel op Irakli Sabekia (Soechoemi (Georgië), 1985), 

die in 2019 bij Fortuyn is afgestudeerd aan de Design Academy 

Eindhoven.PC-voorzitter Selby Gildemacher: ‘Iedereen erbij betrekken’

foto Brian Leahy
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Draagvlak en gedeelde 
spanning
Het doel van dit experiment is 

dat de kunstenaar niet alleen 

in Arti werkt, maar er op den 

duur ook moet kunnen wonen.

Selby Gildemacher: ‘Financieel 

is het nog wel een uitdaging, 

want ons idee is eigenlijk 

dat dit experiment door de 

léden van de vereniging 

gedragen wordt. Dat heeft 

een meervoudige functie. 

Ons doel is om iedereen erbij 

te betrekken. Aanvankelijk 

vroegen we bijvoorbeeld of 

er bij iemand woonruimte 

beschikbaar was en daar werd 

meteen heel lief en aardig op 

gereageerd. Dat is nu niet meer 

nodig, omdat Irakli inmiddels 

in Amsterdam woont, maar 

ook financieel doen we een 

beroep op de vereniging. De 

onderliggende gedachte is de 

vraag of we voor dit plan steun 

krijgen. We vragen geld, maar 

ook kennis en participatie. 

Niet onbelangrijk… 

de medewerkers en de 

werkorganisatie moeten dit 

extra werk natuurlijk ook 

aankunnen. Dat vergt een 

strakke planning!’

De ruimte is er, de 

mogelijkheden zijn er en 

door de leden persoonlijk 

aan te schrijven loopt 

de crowdfunding boven 

verwachting, dus dat biedt 

perspectief voor de toekomst.

Toplocatie
Marieke Coppens kende de 

buurt rond Arti nog niet 

zo lang geleden als een 

artistiek actieve omgeving. 

Er woonden en werkten veel 

kunstenaars en die zijn nu 

allemaal weg. Arti et Amicitiae 

kan door de residency en 

een levendig expositiebeleid 

weer een ander en nieuw 

publiek aantrekken. Het 

centrum van de binnenstad 

mag geen uitgehold 

toeristenbolwerk worden, 

daarom is het belangrijk dat 

deze kunst- en cultuurplek 

dynamiek genereert. Aan 

het enthousiasme van de 

PC ligt het niet. En wat de 

toekomstige artist in residence 

betreft? Wees nu eerlijk… wie 

wil er niet op zo’n toplocatie 

uitgenodigd worden en 

tijdelijk in Arti wonen en 

werken?

De programmacommissie
Meer dan de helft van alle tentoonstellingen in Arti wordt 

geprogrammeerd door de programmacommissie (PC). 

Deze commissie werkt samen aan een gedeelde visie om 

Arti herkenbaar en relevant te houden in de kunstwereld. 

Deze visie is voortdurend in ontwikkeling en omvat op dit 

moment representatieve elementen zoals intergenerationele 

samenwerking, cross-overprojecten, een laboratoriumfunctie 

en internationale uitwisseling. Kunstenaars en curatoren uit 

zowel binnen- als buitenland hebben de mogelijkheid om 

tentoonstellingsvoorstellen in te dienen bij de PC.

Jongste PC-lid Marieke Coppens: ‘Verrassend voorstel, daar waren we op uit’

foto De Parasiet
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Uitdaging voor Irakli Sabekia

‘Mijn kunst komt tot leven in het hoofd van het publiek’

Irakli Sabekia (Soechoemi (Georgië), 1985) studeerde in 2019 af 

aan de Design Academy Eindhoven. Wij spreken elkaar in zijn 

atelier in Amsterdam, omdat hij binnenkort op uitnodiging van 

Arti et Amicitiae een maand gaat werken als artist in residence. 

Kunstenaar en voormalig mentor Irene Fortuyn deed de 

voordracht.

tekst Ronald Ruseler

foto’s Terra Bruno

Experiment en artistieke ontwikkeling
Irakli Sabekia is afkomstig uit Georgië, studeerde daar aanvankelijk 

medicijnen en werd arts, hoewel hij dat vak nooit in de praktijk 

heeft gebracht. Wel raakte hij meer en meer gefascineerd door 

kunst. Niet dat hij direct koos voor het kunstenaarschap, maar 

in het spanningsveld tussen de menselijke maat en het politiek-

maatschappelijke systeem lag voor hem een wereld die door kunst 

overbrugd kon worden. Eerst deed hij projecten met foto’s, maar 

de installaties werden gaandeweg belangrijker dan de fotografie 

zelf. Toen hij zich oriënteerde voor een kunststudie kwam hij uit 

bij de Design Academy Eindhoven, mede vanwege de wereldwijde 

reputatie van het instituut. Het sprak hem op de Design Academy 

enorm aan dat Irene Fortuyn geen designer was, maar kunstenaar. 

Zij heeft hem daarmee misschien wel, bij alle stappen die hij zette, 

het meest beïnvloed in zijn ontwikkeling. Sabekia voelde zich vooral 

aangetrokken door het experimentele en artistieke karakter van 

haar afdeling, want kunst en design gingen daar moeiteloos in 

elkaar over. De wegen van Fortuyn en Sabekia kruisten elkaar na 

het afronden van de studie regelmatig bij exposities of projecten, 

zodoende hielden zij contact, mede door de wederzijdse klik.

De ruimte tussen de mens en het systeem
‘Aan het ontwikkelen van een project gaat veel studie vooraf’, vertelt hij. ‘De uitkomst is soms ruimtelijk of sculpturaal, soms pas ik digitale 

media of technologie toe, want ik werk graag met techniek. Het ligt er natuurlijk aan wat voor project het is en wat ik daarvoor nodig heb. 

Voor mij zijn technologie en wetenschap net zo belangrijk als al het andere. Dan maak ik gebruik van mijn wetenschappelijke achtergrond 

om iets te ontwikkelen en vorm te geven. Technologie en wetenschap zijn rationele disciplines die ik, zonder het te overdrijven, nodig heb 

om sociale en politieke onderwerpen aan te snijden. Ik verken de ruimte tussen het menselijke en het systeem, waarbij het mij gaat om de 

verbeelding die ontstaat tussen die twee werelden. Wil je emotionele onderwerpen onder de aandacht van je publiek brengen, dan werkt 

een zekere afstand het beste, anders wordt de boodschap wellicht te direct of te intimiderend en verwijder je je van de kijker.’

Irakli Sabekia: ‘Ik werk graag met techniek’
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Breathe Normal
Breathe Normal is een animatiefilm die aansprekend het standpunt van Sabekia illustreert. 

In 2012 werd in de Georgische stad Koetaisi een nieuwe luchthaven geopend die 

aantrekkelijk werd voor prijsvechters. West-Europese vakantiegangers konden er goedkoop 

heen en omgekeerd stelden de budgetmaatschappijen de Georgiërs in staat de stagnerende 

economie van hun land te ontvluchten. Hoewel de lokale bevolking profiteerde van de 

economische opleving, legde het systeem tegelijkertijd nieuwe kwetsbaarheden bloot, 

omdat onzekere arbeidsmigranten te maken kregen met zelfbenoemde ronselaars, 

reisadviseurs en buitenlandse werkgevers, die een stempel drukten op hun toekomst in 

den vreemde.

In de film informeert een stewardess de reiziger over de veiligheidsinstructies. Tenminste, 

dat denk je in eerste instantie te horen als haar karakteristieke stem klinkt, maar al 

luisterend hoor je haar iets heel anders vertellen.

Sabekia: ‘Vakantiegangers voelen geen gevaar bij het aanhoren van de instructies van de 

stewardess. Cabinepersoneel spreekt over gevaren die bijna nooit voorkomen, maar doen het 

altijd op een rustige, kalme toon. Dat neutraliseert de situatie. Voor arbeidsmigranten ligt 

de zaak anders. Zij worden niet geïntimideerd door een mogelijk ongeluk met een vliegtuig, 

maar maken zich er druk om wat hun straks te wachten staat. Dát maakt hen nerveus.’

Op hun reis vormt het onbekende het gevaar en ieder moment kunnen er onverwachte 

situaties opduiken. Ze moeten weten wat ze in zo’n situatie moeten doen om in hun 

nieuwe omgeving te kunnen overleven.

Irakli in zijn eigen atelier
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‘Daarom draai ik in dit werk de routine van de stewardess om en 

gebruik ik dezelfde stem met dezelfde woorden, alleen vertelt ze een 

ander verhaal. Ze legt stap voor stap uit wat de migrant moet weten. 

Vanaf het moment van vertrek, het werk daar en de terugkeer. Ik 

gebruik de taal van de vliegindustrie om de systeemkritiek een stem 

te geven, zodat het systeem tegen zichzelf gaat werken. Als ik een 

disbalans waarneem, moet dat naar mijn mening aangekaart worden. 

Dan wil ik het terugbrengen tot zijn ware betekenis.’

Door de informele strijd van de vertrekkende reizigers en de formele 

taal van de luchtvaartindustrie naast elkaar te plaatsen ontstaat 

een uitgebreide handleiding voor een succesvolle vlucht van niet-

Europeanen.

Voicing Borders
In het project Voicing Borders belicht Sabekia de werkelijkheid die 

achter een grens van prikkeldraad schuilgaat. In 2008 werd een 

door Rusland bezet gebied met onder andere zestien dorpjes aan 

de oostgrens van Georgië geheel met de grond gelijkgemaakt in een 

poging om hun geschiedenis uit te wissen. Dat kostte mensenlevens 

en ging gepaard met schendingen van mensenrechten. Als kijker 

krijg je de satellietbeelden van de verwoestingen pas te zien wanneer 

je eigen schaduw op het projectiescherm valt en je deelgenoot 

wordt van het kunstwerk. Het echte prikkeldraad in de installatie 

werkt als een antenne voor een speciaal ontworpen radiozender 

die morseseinen uitzendt. In het bericht staan de namen van de 

verdwenen dorpen en hun geografische coördinaten. Het project is 

door geheel Europa vertoond en maakte het onrecht zichtbaar dat de 

bezetter onzichtbaar had willen houden.

Een nieuw artistiek avontuur
Dit voorjaar zal Irakli Sabekia dus een maand als resident in Arti et 

Amicitiae werken. Wat hij precies gaat doen, is nog niet helemaal 

helder, omdat hij meestal lang en grondig aan een project werkt voor 

het klaar is. Dat plaatst hem aan de ene kant voor een dilemma, maar 

tegelijkertijd geeft deze periode hem de vrijheid om voor zichzelf 

een grens te verleggen. Dat maakt de uitnodiging enorm spannend. 

Als zijn laatste project (Universität Bonn, Institut für Wissenschaft 

und Ethik, Sustainable AI Lab) eind mei in Bonn van start gaat, 

begint voor hem in Amsterdam meteen een nieuw artistiek avontuur. 

Hij lacht. Uitdaging aanvaard.

Bronnen: Studiogesprek Irakli Sabekia 12 mei 2023;  
www.iraklisabekia.com

‘Aan een project gaat veel studie vooraf’
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Wanneer je het metrostation Rokin verlaat of juist betreedt, 

zie je tussen de roltrappen een museale uitstalling. Er liggen 

daar honderden archeologische vondsten in een reuzenvitrine, 

die aangetroffen werden tijdens de aanleg van de Noord/

Zuidlijn. Die vondsten liggen soort bij soort: jacobakannetjes 

bij jacobakannetjes, pijpenkoppen bij pijpenkoppen, dolken 

bij dolken enzovoorts. Je gaat te snel en er ligt te veel om dat 

allemaal te bekijken. Daar is iets op gevonden: een boek. In de 

onlangs verschenen, prachtige uitgave getiteld Onder de Amstel 

krijgt men een fraai inzicht in wat er zoal gevonden is onder 

het Damrak en het Rokin.

Direct bij het begin van de aanleg besloot de gemeentelijke 

dienst Monumenten en Archeologie grondig archeologisch 

onderzoek te doen. De oogst was rijk: zo’n 900.000 vondsten, 

vrijwel allemaal afval van destijds. Dit bood een unieke kans 

om uitgaande van die objecten, gecombineerd met historisch 

en kunsthistorisch onderzoek, een inzicht te krijgen in de 

bewoningsgeschiedenis van deze slagader van de stad. Dit 

boek is daar een neerslag van. Het is, in oblongformaat, helder 

vormgegeven en bevat drie inleidingen: over archeologie, over 

opgravingen bij de Nieuwe Brug en bij het Rokin, en over de 

bouwwijzen van de stad. Daarop volgen 107 besprekingen van 

vondsten door 31 gespecialiseerde auteurs. Die objecten zijn 

niet geordend naar materiaal, maar naar functie. Zo treffen 

we tien hoofdindelingen aan, variërend van wapens, recreatie 

en kleding tot voedselbereiding en interieurinrichting. Men 

laat het dus niet bij de neutrale beschrijving van een gevonden 

beurs of een pikhaak, maar combineert dat met gegevens die 

men kon afleiden uit oude kaarten, topografische afbeeldingen, 

archivalische gegevens en uit schilderijen en prenten.

Ook ter hoogte van Arti werd van alles gevonden. De huizen die 

hier ooit stonden, grensden aan het water. Er was aanvankelijk 

geen kade, men keek aan tegen de achterkant van de huizen aan 

de Kalverstraat. De bewoners konden hun afval zo uit het raam in 

de Amstel kieperen. Arti komt in het boek trouwens een paar maal 

voor met foto’s genomen uit de bovenverdieping, waarvan een 

door Breitner. Het hierop gebaseerde schilderij staat ernaast.

De merkwaardigste vondst is de onderkaak van een krokodil. Dat 

dier kan daar onmogelijk gezwommen hebben. Misschien hoorde 

hij oorspronkelijk tot een curiositeitenwinkel. Waarschijnlijker is 

dat hij aan het plafond heeft gehangen van een apotheek of een 

drogist, zoals destijds gebruikelijk was. Archiefonderzoek wijst uit 

dat er in de achttiende eeuw tenminste twee apothekers en een 

drogist op het Rokin zaten en nog een apotheker daar tegenover 

op de Oude Turfmarkt. Vandaar dat er nogal wat zalfpotjes en 

medicijnflesjes gevonden zijn. De laatste apotheker op het Rokin, 

die onder andere ‘zenuwvoedsel’ tegen ‘hersenoverspanning’ 

verkocht, sloot zijn deuren eind jaren vijftig van de vorige eeuw.

Dit boek met zijn uitstekend gereproduceerde illustraties is een 

aanwinst voor de stad, of liever gezegd voor de Amstel, dus ook 

voor het Rokin.

Roelof van Gelder

Onder de Amstel. Stadsvertellingen over Amsterdam met 

archeologische vondsten van de Noord/Zuidlijn uit Damrak en Rokin, 

Van Zoetendaal/De Harmonie Uitgevers, 540 blz., € 49,50

EEN KROKODIL IN 
HET ROKIN

illustratie Peter van Hugten
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Obbe van der Weide

Monsters, Mythen en het zwarte gat
De afgelopen jaren bood Arti kunstenaars die meededen aan 

Sprouts Young Talent van SBK een podium én een lidmaatschap 

aan. Voor de jonge kunstenaars een fijne mogelijkheid om hun 

cv verder op te bouwen en voor Arti een manier om jonge leden 

aan te trekken. Helaas komt de samenwerking tussen SBK en Arti 

tot een einde en in juni zal de tentoonstelling Sprouts@Arti in de 

sociëteit voor het laatst worden georganiseerd.

Vivian Mac Gillavry

Obbe van der Weide is een van jonge deelnemers aan de laatste 

Sprouts. Hij vertelt over zijn werk en over het eerste jaar na de 

kunstacademie.

Voortdurend afgeleid
Het werk van Obbe is een reactie en reflectie op de digitale 

commercie in onze samenleving. De sculpturen die Obbe maakt, 

komen voort uit de negatieve emoties en vervreemding die hij ziet 

in de maatschappij waarin we leven. ‘Ik denk dat digitale commercie 

in de weg staat van het bij elkaar komen. We zijn zoveel met 

elkaar en met de hele wereld in contact dankzij digitale middelen, 

maar eigenlijk creëren we juist meer afstand tot elkaar. We zijn 

voortdurend afgeleid door ons digitale bestaan.’

Het referentiekader van veel mensen in deze tijd wordt steeds meer 

bepaald door dat wat ze zien op het internet of op tv. Ze lijken soms 

niet verder te denken dan wat hun online wordt voorgeschoteld. ‘Om 

een voorbeeld te geven: wanneer mensen mijn werk voor het eerst 

zien, vragen ze me vaak of ik de serie Stranger Things heb gezien, 

of de film Alien, terwijl die link veel te veel in het oppervlakkige 

blijft hangen. Het werk gaat over sociale interacties, over angst, 

lichaamsgevoel, luisteren naar je lichaam en het fysiek maken van 

je zelfbeeld.’

Het valt Obbe op dat alles wat men tegenwoordig vindt, zoekt of zegt 

door algoritmen wordt opgepikt en wordt versimpeld. ‘Die geven je 

het gemakkelijkst verteerbare. Verder zoeken naar iets wat buiten 

je straatje valt, is commercieel niet rendabel, dus dat gebeurt ook 

niet. Hoe langer je op Instagram naar een foto kijkt, hoe vaker je 

dat soort foto’s te zien krijgt, zodat je nog langer op je mobiel blijft 

zitten en er meer geld aan je verdiend kan worden.’

‘Ik hoop daarom dat mijn objecten aandacht opeisen met iets wat 

niet alleen maar positief is. Niet perfectie, maar ook lichamelijke 

struggles laten zien. Ik wil dat mijn objecten een brug slaan tussen 

mensen. Dat ze hen stimuleren om anders te denken.’

Monsters en mythen
De eerste keer dat ik het werk van Obbe zag, moest ik denken aan 

monsterachtige figuren die over het plafond en de vloer kropen. 

Door de vrolijke kleuren waren ze niet angstaanjagend, maar 

helemaal op mijn gemak voelde ik me er ook niet tussen.

‘Dat monsterachtige komt inderdaad terug in mijn werk’, vertelt 

Obbe. ‘In mijn thesis heb ik dat onderwerp uitgediept. De mensheid 

geeft al eeuwenlang angst een lichaam of een gezicht. Dat kan zelfs 

zo ver gaan dat het als een wapen kan worden ingezet. Denk maar 

aan de Tweede Wereldoorlog waarin mensen als dieren en monsters 

werden afgeschilderd. Ik vind het interessant dat we angsten 

koppelen aan mythen of eng uitziende monsters, terwijl – wie zijn 

eigenlijk de grootste monsters die we kennen? Dat zijn gewoon 

menselijke gedaanten.’

‘… angst krijgt een lichaam of een gezicht …’

foto Cedric Veldhuis
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Het zwarte gat
Een van Obbes eigen angsten was die voor het zwarte gat na de 

kunstacademie. ‘Om die angst te temmen ging ik er helemaal 

voor. Ik wilde er alles uithalen, dus heb ik al mijn geld en tijd 

erin gestoken. Daarna kreeg ik gelukkig veel kansen, zelfs 

een solo show bij Pulchri Gallery. Die kans wilde ik meteen 

aangrijpen, maar ik voelde ook een druk om direct een nieuwe 

show eruit te stampen die net zo sterk zou zijn als mijn 

afstudeerwerk. Financieel was dat best lastig, want ik had geen 

geld meer over. Ik heb toen in een week tijd een nieuwe baan 

gevonden en vier nieuwe sculpturen gemaakt.’

‘Het is lastig om je mentaal staande te houden na het 

afstuderen, je wordt geconfronteerd met zo veel zaken die je op 

orde moet hebben of moet uitzoeken en je hebt niet altijd de 

kennis al in huis. Je moet nieuw werk maken, geld verdienen, 

aanvragen schrijven en als je bijvoorbeeld een contract ergens 

moet tekenen, weet je niet waar je op moet letten’.

‘Maar mijn voornaamste taak zie ik als werk maken waar ik 

volledig achter sta. Vandaaruit ga ik verder bouwen. Ik probeer 

nu veel zelf op te zetten en mensen te benaderen. Maar het is 

ingewikkeld om aan te voelen wat wel en niet gepast is.’

Een plek voor jonge kunstenaars
In 2021 studeerde ik zelf af aan de kunstacademie en ik herken 

de zoektocht na de opleiding. Startende kunstenaars kunnen 

daarin vaak wel wat hulp gebruiken. Zowel in financiële vorm 

als door het vergroten van hun zichtbaarheid via exposities 

of publicaties. Ook Obbe geeft aan dat hij het eerste jaar na de 

academie een ingewikkeld jaar vindt, vooral financieel.

‘Waar startende kunstenaars echt iets aan zouden hebben, 

zijn budgetten voor projecten na het afstuderen. Dat hoeven 

geen grote budgetten te zijn, maar alleen al productiekosten 

zouden ontzettend helpen. Als je al ergens je werk mag tonen, 

moet je in de meeste gevallen al die investeringen zelf doen. 

Van de materiaalkosten tot het transport. Vaak is er ook geen 

honorarium en geen verzekering, dus is het tonen van het werk 

op eigen risico. Het is echt aanpoten om vijf dagen per week in 

de horeca te werken en direct al dat geld weer te investeren in je 

werk. Ik heb wel altijd al mijn eigen geld verdiend tijdens mijn 

opleiding. Ik werkte bijvoorbeeld als kok of in schoenenwinkels. 

Dus gelukkig had ik de juiste mindset al voor na het afstuderen.

Ook verkoop ik soms iets, maar ik begrijp nooit zo goed hoe de 

prijzen werken. Het is best lastig om daar een goede indicatie 

van te krijgen en op school werd het niet echt besproken. Ik had 

daar wel meer begeleiding in willen hebben. Maar goed, ik mag 

echt niet klagen. Ik ben druk met alleen maar leuke dingen en 

laat werk zien op veel plekken. Tot 11 juni is de expositie SHELLS 

nog te zien in Time is the New Space in Rotterdam, in juni is ook 

Sprouts in Arti en mijn werk is binnenkort ook nog te zien in 

Elle magazine en in een Duitse serie.’

‘… dat monsterachtige komt terug in mijn werk …’

foto Ankie van Kasteren
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Tentoonstellingen 1943

Willem Frederik Hermans en Arti
Het zijn maar twee eenvoudig zinnetjes 

in zijn agenda. Het eerste staat op 

pagina 44 van het onlangs verschenen 

Het universum van Willem Frederik 

Hermans en het luidt: ‘Dinsdag 26 oktober 

[1943]. T. tegengekomen in de stad; naar 

tentoonstelling in Arti.’

Bob Polak

Hermans associeer je niet met Arti, 

Hermans associeer je met De Kring, want 

na de oorlog wilde hij maar al te graag 

alsnog aanschurken tegen het verzet - als 

het niet bij verzetssociëteit De Kring was, 

dan wel bij verzetsuitgeverij De Bezige 

Bij. En tijdens de oorlog? Van verzet 

van Hermans tegen de Duitsers en hun 

Hollandse handlangers was geen sprake, 

laat staan van hulp aan Joden, Hermans 

dacht eerst en vooral aan zichzelf.

Hermans leunde tijdens de oorlog aan 

bij collaborateurs. Hij hoorde de verhalen 

aan van leden van de verzetsgroep CS6, 

maar meldde zich ondertussen aan als 

lid van de Kultuurkamer en tekende de 

loyaliteitsverklaring voor ambtenaren aan 

de Duitsers. Hermans was student-assistent 

van professor J.P. Bakker en als zodanig 

ambtenaar. Hij ging naar concerten, naar 

de film, naar toneelopvoeringen en dus op 

26 oktober 1943 naar een expositie in Arti – 

en iedereen weet inmiddels dat Arti tijdens 

de oorlog zo fout was als een bruine deur. 

Wat was dat voor expositie in oktober 1943, 

wie namen er zoal aan deel?

Najaarstentoonstelling 1943
Joodse kunstenaars waren al bij voorbaat 

uitgesloten. In 1941 had het bestuur van 

Arti vijftien Joodse kunstenaars geroyeerd, 

onder wie Martin Monnickendam (1874-

1943) en Mommie Schwarz (1876-1942). 

Voor zover mij bekend zegde geen enkel 

ander lid van Arti toen uit solidariteit 

zijn lidmaatschap op. Nee, ook Gerrit van 

der Veen niet, nee, ook Hildo Krop niet. 

Dat gebeurde pas later dat jaar, toen Arti 

vrijwillig koos voor het lidmaatschap van 

de Kultuurkamer. Pas toen zegden enkele 

tientallen leden hun lidmaatschap op, pas 

toen hielden Van der Veen en Krop het 

voor gezien. Het gros van de leden bleef lid 

van de besmette kunstenaarsvereniging.

Hermans maakte dat kennelijk allemaal 

niets uit. In de Najaarstentoonstelling 

1943 in Arti exposeerden onder anderen 

collaborateurs zoals Arnout Colnot, 

Felicien Bobeldijk, Gerard Westermann, 

Kees Heynsius, Johannes Jurres, 

Bart Peizel, Hendrikus IJkelenstam en 

Leendert van der Vlist. Hermans wilde 

dolgraag hun werk bekijken.

Frans Hannema, een overtuigde 

nationaalsocialist, bejubelde het werk van 

Jurres in het gelijkgeschakelde Algemeen 
Handelsblad, de krant die bij Hermans 

thuis werd gelezen: ‘Het komt mij voor, dat 

de kunstenaar zichzelf heeft overtroffen in 

dit wel zéér fraaie en verbluffend knappe 

werk, dat niet alleen zeer nobel van kleur 

is […], maar dat tevens een helderheid en 

vastheid van compositie vertoont […].’

Algemeen Handelsblad, 29-10-1943

De Schouw, orgaan van de Nederlandsche 
Kultuurkamer
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Stedelijk Museum
En dan het tweede zinnetje in Het 

universum van Willem Frederik Hermans. 

Hij noteerde het op 30 oktober 1943 in zijn 

agenda en het luidde: ‘Naar tentoonstelling 

St. Lucas met T.’ Sint Lucas! Net als Arti ook 

zo’n frisse kunstenaarsvereniging in de 

oorlog! Ook daar ging Hermans dolgraag 

naartoe. Sint Lucas exposeerde in het 

Stedelijk Museum en op 30 oktober werd 

daar een nieuwe expositie geopend en daar 

was Hermans met zijn oorlogsvriendin 

Truusje bij. Wat was daar toen zoal te zien?

Er waren nogal wat kunstenaars lid van 

zowel Arti als Sint Lucas. Dus ook in 

het Stedelijk was toen werk te zien van 

onder anderen Gerard Westermann, 

Kees Heynsius, Bart Peizel, Hendrikus 

IJkelenstam en Leendert van der Vlist.

Wisten we al dat Hermans toen op tekenles 

zat bij H.A. van der Wal? Dan weten we het 

nu. Wat was dat voor man? Van der Wal 

(1882-1963) was een van die kunstenaars 

die lid waren van zowel Arti als Sint Lucas. 

Sterker: Van der Wal was secretaris van 

Sint Lucas. Behalve bij Van der Wal nam 

Hermans bij nog iemand anders tekenles, 

bij Rie Knipscheer (1911-2003). Ook zij was 

lid van zowel Arti als Sint Lucas.  

Ook zij was lid van de Kultuurkamer, ook 

zij kon tijdens de oorlog gewoon blijven 

exposeren. Zij had haar opleiding genoten 

bij Gerard Westermann en Johannes Jurres.

Fout?
Was je fout als je tijdens de oorlog zo’n 

foute tentoonstelling van zo’n foute 

kunstenaarsvereniging bezocht? Was je 

fout als je toen tekenles kreeg van een 

foute tekenleraar? Was je fout als je een 

foute toneelopvoering bezocht of een fout 

concertoptreden? Zo ja, dan waren enkele 

miljoenen Nederlanders fout.

Bij Willem Frederik Hermans speelt 

natuurlijk meer. Hij had na de oorlog 

een wel heel grote mond over andere 

schrijvers en kunstenaars die ook maar 

enigszins aan de foute kant hadden 

gestaan. Over zijn eigen oorlogsverleden 

hield hij zich stil.

Bronnen onder andere: Willem 
Otterspeer, De mislukkings kunstenaar. 

Willem Frederik Hermans. Biografie, 

deel I (1921-1952) (2013); Max Pam, 
Hans Renders, Piet Schreuders, Het 

universum van Willem Frederik Hermans 
(2023); Claartje Wesselink, Kunstenaars 

van de Kultuurkamer. Geschiedenis en 

herinnering (2014).

Catalogus van de Arti-tentoonstelling die 
Hermans bezocht
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Na Sprouts geen nieuw jongerenbeleid

Bülent Evren en de nieuwe leden
Het zou een feest moeten zijn: twee door hem en zijn commissie 

opgezette tentoonstellingen openen op dezelfde vrijdag 2 juni. 

Toch klinkt er teleurstelling in de stem van Bülent Evren, 

voorzitter van de beoordelingscommissie (BC). Een van 

de twee exposities is meteen de laatste in de serie Sprouts, 

het samenwerkingsverband tussen Arti en SBK om jonge 

kunstenaars een podium te bieden.

tekst Camiel Hamans

foto’s Josje Crince Le Roy

‘In 2015 heb ik het stokje overgenomen van Henk Wijnen’, begint 

Bülent zijn verhaal. ‘Bij zijn afscheid schreef Henk’, Bülent 

neemt de brief erbij om precies te citeren, ‘dat hij geprobeerd 

had “een strakker profiel van aanname” in gang te zetten, dat 

“meer gericht was op de toekomst met als doelstelling meer 

jonge kunstenaars in de Arti-arena toe te laten, waardoor 

Arti ook meer en meer een eigentijds kunstenaarsbestand en 

beleid zou kunnen opbouwen”. Op die weg zijn we als BC verder 

gegaan.’ De BC is de commissie die niet alleen nieuwe leden 

balloteert, maar ook jaarlijks een Salon – de ledenexpositie in 

december – en Update – de eveneens jaarlijkse tentoonstelling 

met werk van nieuwe leden – organiseert. ‘Update is door ons 

toedoen inhoudelijk veranderd.’

Plan
‘Tot die tijd had de Nieuwe Ledententoonstelling een museaal 

karakter. De leden die het jaar daarvoor aangenomen waren, 

selecteerden hun werken zelf en lieten die zien. Het was 

Salonachtig. Nu proberen we met elkaar een tentoonstelling te 

maken. Alle nieuwe leden van een jaar worden uitgenodigd voor 

een bijeenkomst, waarin hun gevraagd wordt een plan voor te 

leggen aan de commissie. Wat willen jullie tonen?  

De commissie kent de nieuwe leden, want een jaar daarvoor 

hebben we ons uitvoerig over hun werk gebogen, maar toch 

vragen we om een gemotiveerd plan: beelden met  een verhaal 

daarbij. Vaak blijkt dan dat de nieuwe leden bescheiden zijn. 

Ze stellen bijvoorbeeld voor een klein werk te laten zien. Of 

hooguit drie kleine dingetjes. De commissie komt dan met 

suggesties. Afkeuren is er niet bij, wel sturen we een beetje. Zo 

van: je hebt veel meer ruimte, dus je kunt best grote werken 

inbrengen. En als het transport een probleem is, regelen we 

dat. Het is van belang dat de nieuwe leden niet zomaar wat 

exposeren, maar hun kunstenaarschap over het voetlicht 

brengen, zich aan hun collega’s presenteren. Daarom hoeft dat 

wat op de tentoonstelling te zien is, niet per se nieuw werk te 

zijn.’

Balans
‘Die bijeenkomst vindt zo’n drie, vier maanden plaats voor de 

Nieuwe Ledententoonstelling, die we vanwege het veranderde 

karakter Update genoemd hebben. Dus de deelnemers hebben 

ruim de tijd om hun plan nader uit te werken. Tussentijds 

hebben we ook nog contact, zodat ze kunnen laten weten hoe 

ver ze zijn. De commissie deelt de ruimte in. We streven naar 

een balans, zodat Update een homogene tentoonstelling wordt. 

Wel wordt van de deelnemers, meestal tussen de vijftien en de 

twintig kunstenaars, verwacht dat ze meehelpen met de opbouw. 

Sommige kunstwerken zijn zo ingewikkeld dat we ze zonder het 

oog en de handen van de bedenker niet in elkaar kunnen zetten 

en opstellen, andere werken zijn weer zo fragiel dat ze zonder 

de extra zorg en de aanwijzingen van de maker niet heelhuids 

binnenkomen.’

Vereniging
‘De expositie is een visitekaartje van en voor de lichting nieuwe 

kunstenaars. Bij de opening zetten we ze allemaal, zonder de 

commissie, op één foto, als een jaarclub. Bij de opening leg ik 

als voorzitter van de BC nog een keer uit dat Arti niet alleen een 

tentoonstellingsruimte is, maar een vereniging, waarin je actief 
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Deelnemer Update 5
Lena Davidovich
‘Ik kende Arti al voor ik me aanmeldde. In 

het najaar van 2020 heb ik hier de expositie 

Belarus, Art of Resistance georganiseerd 

en vorig jaar heb ik in De Balie en Arti 

het project So Far, Yet So Close voor mijn 

rekening genomen, een combinatie van 

kunst uit Belarus, mijn vaderland en politiek 

engagement. Mijn ervaringen met Arti en 

mijn deelname aan deze exposities gaven 

me een positief gevoel. Ik had goed contact 

met de mensen en de kunstenaars, de ideeën 

trokken me aan en daarbij mijn positieve 

ervaring. Dat alles deed me besluiten voor 

het lidmaatschap te gaan.

Ik heb hard moeten werken om mijn 

bijdrage aan Update 5 op tijd af te krijgen. 

Afgelopen maart en april zat ik op Curaçao 

voor een project. Maar het is gelukt. Mixed 

media heet de techniek, maar die bestaat 

uit een animatie op een kleine monitor en 

eromheen graffiti. Het heet Rise Up, My Love. 

Dat is een spreuk die ik aan het Hooglied 2, 

10-12 ontleen: Sta op, Mijn vriendin, Mijn 

schone, en kom!

Ik noem mijn werk autobiografisch, maar ik 

hou mezelf erbuiten. Ik vertel ware verhalen 

op mijn manier. En dan gaat het me om 

spanning, crisis en niet alleen vanuit een 

negatief standpunt, maar als een moment 

van waarheid.

Van 14 tot 28 juli laten twee collega’s uit 

Belarus en ik ons werk zien in de ArtSpace, 

links onder bij de bar.’

www.lena-davidovich.com

Foto links en boven: Bülent Evren ontvangt de Sprouts van 2023

http://www.lena-davidovich.com
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kunt zijn, waarin we je uitnodigen om niet alleen deel te 

nemen aan exposities, maar ook om commissiewerk te 

doen en je als vrijwilliger in te zetten. Door corona heeft 

Arti een achterstand opgelopen. Update 5, de expositie 

van dit jaar, laat werk zien van het twintigtal kunstenaars 

dat in 2022 aangekomen is. Volgend jaar wordt het nog 

meer, want het aantal aanmeldingen dat we dit voorjaar 

binnengekregen hebben, is erg hoog.’

Helft van de leden
‘Ook voor de Salon hebben we als commissie een andere 

formule bedacht. Tot 2015 had de Salon een thema, elk 

jaar een ander. Daardoor voelden sommige kunstenaars 

zich buitengesloten en andere moesten zich in vreemde 

bochten wringen om hun werk bij het thema aan te 

laten sluiten. Wij vonden dat de Salon, net zoals dat in de 

negentiende eeuw in Parijs en Brussel het gebruik was, 

voor alle leden een gelegenheid moest zijn om zich te 

presenteren. Dat impliceerde natuurlijk wel dat ze maar 

met een klein werk konden meedoen, want de ruimte in 

Arti is beperkt. In 2015, het jubileumjaar, hebben we zo 

onze eerste Salon georganiseerd onder het motto ‘Hangen 

doe je toch’. Het jaar daarna hebben we het nog iets meer 

toegespitst en als voorwaarde gesteld dat het nieuw werk 

moest zijn dat ingebracht werd. Daarom is de Salon naar 

december verplaatst, want nu konden we verlangen dat de 

leden met een doek of wat dan ook komen dat gemaakt is 

in dat jaar. Het werkt. We zijn natuurlijk weer een paar keer 

getroffen door corona, maar de laatste jaren is het aantal 

deelnemers opgelopen tot tegen de 270.  

Zeg dus maar de helft van alle Artileden. Het hangen lukt 

nog steeds. De werken komen, hoor ik van deelnemers en 

bezoekers, goed tot hun recht, ook al hebben we soms twee 

rijen boven elkaar nodig.  

Voor de Salon worden de deelnemers niet zelf betrokken 

bij de inrichting. Dat doet de commissie, vanzelfsprekend 

met hulp van de technische staf van Arti. De paar dagen in 

december die we hebben voor de inbreng en de inrichting 

is het hard werken, maar het gaat prima. De samenwerking 

in onze commissie is goed, we zijn door de jaren heen 

lekker op elkaar ingespeeld geraakt en we hebben geen last 

van ego’s.’

Lid van de beoordelingscommissie Frank Lenferink (l) in gesprek met Bülent Evren
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Deelnemer Update 5

Degann (Anne de Groot)
‘Eigenlijk vind ik mezelf pas de laatste 

vijf jaar een serieus professioneel 

kunstenaar. Toen ik van de academie 

kwam, was mijn werk nog te veel 

gepriegel. De afgelopen drie 

jaar heb ik veel in Frankrijk 

geëxposeerd.  Ik werk daar 

ook samen met een galerie, 

Art Absolument, en een 

instituut. Daardoor is mijn 

werk verdiept, monumentaler 

geworden en zit er een 

concept achter. Dus dorst ik 

me aan te melden voor Arti. 

Als student ben ik er een 

keer geweest en ik keek er 

wel naar op, zo’n fantastische 

plek vol kunstenaars. Het 

is een beetje romantisch 

verhaal’, vertelt Anne, terwijl 

op de achtergrond haar tien 

weken oude zoontje Reve haar 

woorden onderstreept, ‘maar ik 

dacht toen: als ik daar ook zou 

mogen hangen... Het was dus 

wel een moment van yes!

Ik wilde graag lid worden, omdat Arti 

een community is van kunstenaars die 

allemaal in hetzelfde schuitje zitten, een 

web van professionals die met elkaar het 

gesprek aangaan.

Ik werk vooral in het platte vlak, 

schilderen. Aquarel is mijn meest 

gebruikte techniek. Ik laat twee werken 

zien, één heel recent op papier, 90 bij 

70 cm. Het is een perspectief van een 

bosweg richting horizon. Een aquarel 

met Oost-Indische inkt. De vlekken 

zorgen voor een wat onscherp beeld dat 

spanning oproept. Mijn andere werk is 

een heel klein doekje, 30 bij 40 cm, een 

vanitasschilderij.

Voor dit jaar zijn er nog wel een paar 

plannen voor exposities, maar er is nog 

niets rond, dus daar zeg ik liever niets 

over. Volgend jaar doe ik mee, en dat is 

al wel zeker, aan een groepsexpositie in 

Nice in het Musée Archéologique, met 

Simone Dibo-Cohen als curator.’

http://degann.com

Sprouts
‘In 2018 hebben we al het eerste 

overleg gehad met de SBK, de grote 

kunstuitleen, die ook jaarlijks een 

expositie in Loods 6 organiseert van 

afgestudeerden van de Nederlandse 

academies, zowel van de dag- als van 

de avondopleidingen. We realiseerden 

ons dat Arti, zeker in het oog van de 

buitenwereld, een gezelschap was met 

een verouderend ledenbestand en 

dat het daarom geen aantrekkelijke 

plek was voor jonge kunstenaars. De 

commissie en ikzelf hadden, omdat 

we vaak met jonge kunstenaars 

werkten, geprobeerd jonge collega’s 

binnen te halen, maar dat lukte maar 

mondjesmaat. Het bleef incidenteel 

en de nieuwe leden hingen er als los 

zand bij. Daarom hebben we samen 

met Johanna Somers, de toenmalig 

zakelijk leider, overlegd met de SBK 

of we niet iets structureels konden 

bedenken. Dat werd Sprouts. We 

spraken af dat we uit de grote groep 

kunstenaars van wie de SBK werk 

liet zien, zo’n twintig, maximaal 

dertig deelnemers zouden kiezen en 

dat we die in groepen gelegenheid 

zouden geven in de sociëteit 

te exposeren. De uitgenodigde 

Sprouts kregen bovendien voor vijf 

jaar een goedkoop lidmaatschap 

aangeboden. Na die vijf jaar zouden 

ze kunnen voorhangen en gewoon 

kunstenaarslid worden. Vanwege 

die periode van vijf jaar gingen we 

uit van een pilot die even lang zou 

duren, van 2019 tot 2024. Na afloop 

zouden we evalueren.’

http://degann.com/
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Laatste keer
‘Natuurlijk heeft ook het Sproutsinitiatief weer te lijden gehad 

van corona, maar in 2021 hebben we met hulp van Harald 

Schole, die de sociëteitsexpositie organiseerde, in de zomer een 

ruim overzicht van de eerste Sproutlichting kunnen tonen. 

Het jaar daarna hebben we 25 Sprouts geselecteerd en die 

weten te combineren met zes Artikunstenaars van wie het werk 

verwantschap met deze net afgestudeerden vertoonde. In een 

serie tentoonstellingen is het werk in de sociëteit geëxposeerd. De 

overzichtstentoonstelling in Loods 6 is altijd in september. Vorig 

jaar hebben we daar toen 22 jonge kunstenaars geselecteerd en 

uitgenodigd voor een Artilidmaatschap. Vervolgens zijn we precies 

zoals bij de Updatedeelnemers in samenwerking met deze jonge 

mensen plannen gaan maken voor exposities in 2023. Dat wordt 

nu de tentoonstelling die op 2 juni geopend wordt. Ook van deze 

club maken we weer een groepsportret en ook deze leden krijgen 

te horen dat een lidmaatschap van Arti meer inhoudt dan af en 

toe je werk laten zien. Arti verwacht dat je actief deelneemt aan 

wat de vereniging organiseert.

Jammer genoeg wordt deze Sprouts de laatste. De directeur heeft 

ons laten weten dat er binnen Arti te weinig draagvlak is voor 

dit project. In de wandelgangen hoorde ik dat het gezien wordt 

als een initiatief van Johanna en mij alleen. Dat klopt niet, vind 

ik. Johanna was door het bestuur gemachtigd en ik door mijn 

commissie. Een ander gerucht dat ik wel hoor, is dat de kwaliteit 

te wisselend zou zijn. Misschien is dat zo, maar het gaat hier om 

beginnende kunstenaars, van wie je niet kunt verwachten dat 

ze zich al volledig ontwikkeld hebben. Bovendien zaten er bij 

de Sprouts ook een aantal al wat oudere deelnemers, die aan de 

deeltijdopleidingen afgestudeerd zijn en die vaak al veel verder zijn 

in hun ontwikkeling.

Maar wat ik echt teleurstellend vind, is dat het bestuur dit besluit 

genomen heeft zonder echte evaluatie en terwijl de pilot nog niet 

afgerond was. En als er nu een nieuw jongerenbeleid geformuleerd 

was, dan zou ik misschien vrede kunnen hebben met het 

bestuursbesluit. Tenslotte denk ik dat je het, als je zo’n ingrijpend 

besluit neemt, misschien ook beter via een ALV kunt doen.’
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Deelnemer Update 5

Bert Griepink (1949)
‘Ik heb decennia in Frankrijk gewoond, gewerkt en geëxposeerd.  

Tegen de Oostelijke Pyreneeën aan. Tweeënhalf jaar geleden is 

mijn vrouw overleden. Ze was een Française, kwam uit Parijs, 

waardoor ik ook veel contacten daar had. Toen ik alleen kwam te 

staan, ben ik teruggekomen naar Nederland en wilde ik me ergens 

bij aansluiten. Daarom heb ik me aangemeld bij Arti. Dat er zo’n 

verscheidenheid aan disciplines is bij Arti, dat trok me aan. Het is 

inspirerend om van allerlei kanten invloeden te krijgen.

Toen ik jonger was, kwam Arti voor mij niet in beeld. Ik leefde in 

de jaren zeventig en tachtig in een dynamische omgeving. Mijn 

eigen wereld was spannend genoeg en daardoor had ik er geen 

behoefte aan om aansluiting te zoeken bij een club. Eigenlijk 

was mijn omgeving al een vereniging. We werkten veel samen en 

organiseerden ons. Met Aat Veldhoen en Aart Clerckx richtten we 

De Amsterdamse Paletvereniging op.

Ik laat negen kleinere beelden zien, vijf bronzen en vier terracotta. 

Ze staan op kolommen waarop een hardstenen plateautje ligt. Ze 

staan midden in de zaal. Je kunt ze dus niet missen.’

www.bertgriepink.nl

Communicatie
‘Er is nog een ander puntje dat me dwarszit. Van het 

secretariaat kregen we een formele brief dat onze termijn 

erop zit. Een nogal kil briefje. Dat is niet goed gevallen bij 

onze commissie. We begrijpen best dat een bestuur vindt 

dat er na verloop van tijd eens andere mensen in een 

commissie moeten, maar dat de communicatie op zo’n 

afstandelijke manier plaatsvindt, dat is niet goed. Ik zit in 

meer verenigingen en vaak ook in besturen of commissies. 

Dus ik heb enige ervaring en weet intussen wat er in 

Nederland onder good governance wordt verstaan. Dat is 

iets anders dan wat wij nu ervaren. Ik vind dit geen goede 

ontwikkeling. Zolang het bestuur niet in overleg treedt met 

de beoordelingscommissie, nemen wij een afwachtende 

houding aan. Dat is, ben ik bang, evenmin goed voor de 

vereniging Arti et Amicitiae.’

Werk van Sprout Safae Gounane

http://www.bertgriepink.nl
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De textielbeelden van Femmie Duiven

‘Meestal kan het niet boven de bank’
Femmie Duiven, wonend in Amsterdam, 

maakt van textiel beelden en installaties, 

maar werkt soms ook met hout, gips, 

steen of laswerk. Inspiratie put ze uit het 

landschap of uit haar lange buitenlandse 

reizen. Ze begint intuïtief aan een object 

en al doende ontstaat zo het kunstwerk, 

dat pas achteraf een titel krijgt.

tekst en foto’s Kees Funke Küpper

‘Ik kom van het platteland. Mijn ouders 

hadden een kleine boerderij. Tijdens het 

beleid van minister Sicco Mansholt werd 

toentertijd de ruilverkaveling in ons dorp 

ingevoerd, waarbij de kleine boerderijen 

werden samengevoegd tot grootschalige 

bedrijven. Er kwamen megastallen met 

vaak meer dan honderd koeien.

Mijn vader zei toen al: ‘Dat kan nooit goed 

gaan’, en hij heeft gelijk gehad. Het woord 

biodiversiteit hoorde je toen nog niet, 

maar het verlies ervan was toen zeker aan 

de orde. Ook minister Mansholt zei later 

dat het eigenlijk anders had moeten gaan.

Dat oude landschap was zo mooi en in 

harmonie met de natuur. De weilanden 

met de vennetjes en houtwallen waar ik als 

kind speelde, werden allemaal omgeploegd 

tot één grote zwarte vlakte tot aan de 

horizon. Het landschap waar ik zoveel van 

hield, was in een keer verdwenen.’

Allerlei technieken
‘Na de middelbare school ging ik naar de 

kweekschool (nu pabo) in Meppel. Op die 

school was ik regelmatig te vinden in het 

handenarbeidlokaal. Daar kwamen allerlei 

technieken aan bod, die ik allemaal wilde 

leren. Houtbewerking, leerbewerking, 

solderen, keramiek etc. etc. Aan kunst 

maken dacht ik toen helemaal nog 

niet. Uiteindelijk werd ik onderwijzeres. 

Daarna haalde ik nog de onderwijsakten 

handwerken, tekenen en handenarbeid 

en jaren later ging ik naar de Academie 

Minerva in Groningen, waar ik in 1987 

afstudeerde met tekenen en schilderen.

Daarna verhuisde ik van Drenthe naar 

Amsterdam en in 1993 studeerde ik aan de 

Rietveld Academie af met beeldhouwen. 

In datzelfde jaar kreeg ik dit atelier 

toegewezen. Hier ben ik als het kan 

elke dag aan het werk. Soms denk ik 

wel: nu moet ik echt eens de stofzuiger 

door mijn huis halen. Ook heb ik in 

‘… landschappelijke kleuren …’
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Amsterdam vijftien jaar lesgegeven in 

het vak beeldende vorming, waarbij 

ik samenwerkte met collega’s die 

dansles en muziekles gaven. Er kwamen 

toneelvoorstellingen, musicals en andere 

kunstprojecten tot stand.’

Nomaden
‘Ik heb veel gereisd in de landen van 

Noord- en West-Afrika – Marokko, 

Mauritanië, Algerije, Westelijke Sahara, 

Egypte, Mali en Jordanië. Vaak reisde en 

woonde ik in die woestijnlanden samen 

met de nomaden, die daar rondtrekken 

met hun kamelen, geiten en schapen. 

Hun leven deed me aan vroeger denken 

en hoe ik was opgegroeid. Ik herkende 

de verbondenheid met de aarde, met het 

landschap. Tijdens die reizen verzamelde 

ik vaak traditioneel textiel, dat ik dan later 

gebruikte voor mijn installaties. Toen in 

2020 corona kwam opdagen, kon ik lange 

tijd niet meer reizen.

Ik woon op de Oudeschans in Amsterdam 

en loop dus elke dag via het Waterlooplein 

langs de Amstel naar mijn atelier. Op het 

Waterlooplein kom ik dan allerlei bruikbaar 

materiaal tegen. Bijvoorbeeld prachtige 

zijde van oude versleten kimono’s, waar ik 

de landschappelijke kleuren uit heb gevist, 

of glamourachtige glitterkleding die er 

tijdens de Gay Pride eens te vinden was. 

Al dat textiel kan op verschillende wijzen 

worden verwerkt.’

Exposities
‘De afgelopen tijd heb ik veel geëxposeerd. 

In voorgaande jaren exposeerde ik ook 

meerdere malen in Duitsland. Veel van 

mijn werk is niet zo geschikt voor een 

huiskamer. Het is nogal groot en staat of 

ligt dan op de vloer. Meestal kan het niet 

boven de bank.

Het werk dat ik op de laatste 

ledententoonstelling van Arti toonde 

was van kleurig, transparant organza 

dat ik had bewerkt met rimpelelastiek 

en waar ik vervolgens zakken van had 

genaaid. Die zakken had ik gevuld met 

witte zitzakbolletjes. Vervolgens heb 

ik al die gekleurde zakken gestapeld 

en samengevoegd tot een kleurrijk 

landschappelijk geheel.

Mijn atelier is in een voormalige 

brandweerkazerne aan de Nieuwe 

Achtergracht in Amsterdam en kijkt uit 

op de achterkant van theater Carré. Vanaf 

de straatkant kun je door de grote ramen 

van de vroegere toegangspoorten de 

ontwikkelingen van mijn werk volgen. 

Ook organiseer ik enkele keren per jaar 

in mijn atelier een expositie met andere 

kunstenaars onder de naam Studio NA 64.’

Femmie Duiven: ‘Verbondenheid met de aarde, met het landschap’

‘… allerlei bruikbaar materiaal …’
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De painters’ painter

Herinneringen aan Dirk van Gulik (1904-1982)
Gerbrand Volger

De schilder Dirk van 

Gulik was binnen Arti al 

een in het oog lopende 

persoonlijkheid toen 

ik in 1970 lid werd. Ik 

had hem ontmoet in 

een modeltekenlokaal. 

Een kaarsrechte 

man met felblauwe 

ogen, die een Friese 

afkomst verraadden; 

een aristocraat met 

een kunstenaarsziel, 

het zwarte schaap van 

de familie.  Ondanks 

het leeftijdsverschil 

van zesendertig jaar 

ontstond er een 

jarenlange vriendschap 

tussen ons. Wij troffen 

elkaar vaak in de 

sociëteit van Arti. Op het 

internet vind je slechts 

schaarse gegevens 

en afbeeldingen 

van zijn werk; hij 

deed nauwelijks aan 

documentatie.

Mislukking
Zijn stijl wekte qua 

originaliteit verbazing 

op. Voor velen bij Arti was hij de painters’ 

painter. Daarbuiten had hij toch ook 

een kring van bewonderaars, zoals de 

collectioneurs Van Bommel van Dam, 

die veel schilderijen en aquarellen 

onderbrachten in hun gelijknamige 

museum in Venlo.

En de toenmalige directeur van 

het Amsterdamse Museum Fodor, 

Tijmen van Grootheest, maakte een 

mooie tentoonstelling in zijn museum. 

Uit het aldaar getoonde filmpje over 

Van Gulik, pratend in zijn atelier, is me 

vooral één uitspraak van hem bijgebleven: 

‘Elk schilderij is een mislukking, maar je 

mislukkingen worden steeds beter.’

Op zijn atelier schilderden we modellen en 

we portretteerden elkaar. Het model en ik 

moesten in de pauze de zwarte losgeweekte 

schilfertjes die in de koffie dreven maar 

voor lief nemen. Wij waren tenslotte de 

gasten van een bohemien.

Jongkind
We gingen in 1974 schilderen in Nevers, 

‘in het voetspoor van Jongkind’, zoals hij 

zei. We stuurden onze bromfietsen op naar 

Parijs. Vandaar ging het per brommer. 

Onderweg naar Nevers 

maakte hij in zijn val een 

koprol naast zijn bromfiets. 

Hij hield er wat lichte 

verwondingen aan over. In 

Nevers vroegen we bij de 

receptie van het hotel om 

een kamer met één bed. 

Deze zuinigheid werd niet 

geaccepteerd, of...? In het 

volgende hotel kon hij het 

niet laten de bediening 

in het restaurant op het 

verkeerde been te zetten: 

‘Wat zal het zijn, heren?’ Na 

een lange stilte schraapte 

hij zijn keel: ‘Een glaasje 

water en een conservenblik.’ 

Conservenblik stond niet op 

het menu, maar hij had het 

nodig bij het aquarelleren, 

verduidelijkte hij in 

vloeiend Frans.

Overdag schilderden 

we langs de Loire. En 

we zwommen, hij in 

een onderbroek die hij 

blauw geverfd had. ‘Ja 

zeg, die zwembroeken 

zijn tegenwoordig veel 

te duur.’ Na de val met de 

brommer zaten zijn benen 

en een hand in verband. 

Ik zag hem door mijn jongemannenogen 

met zijn oude lijf als een onttakelde 

Don Quichot in het rivierwater afdalen, 

terwijl de slierten losgeraakt verband 

achter hem aan kronkelden. Waarna hij 

zich omkeerde en riep: ‘Als ik verzuip, is al 

mijn werk voor jou!’

Vanzelfsprekend liepen we ook binnen 

bij het hotel waar Jongkind veertien jaar 

had gewoond. Ongehaast bekeken en 

bespraken we de schilderijen die boven de 

dinerende Fransen hingen. Maar de reactie 

op onze belangstelling was: ‘Wegwezen, 

heren, het is hier geen museum.’

Dirk van Gulik, Portret van Gerbrand Volger
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Uit de archieven

Coenraad Matthias Garms
In maart/april jl. hing op de tentoonstelling in de sociëteit 

een door Lizzy Ansingh geschilderd portret van Coenraad 

Matthias Garms. Garms, Artilid vanaf 1892, was schilder, 

aquarellist, tekenaar en etser. Hij was opgeleid in Amsterdam 

aan de kunstnijverheidsschool Quellinus en in Brussel 

aan de Académie des Beaux-Arts. Zijn onderwerpen waren 

landschappen, havengezichten, stillevens, stadsgezichten en 

genrevoorstellingen.

tekst Antoinette Frijns

foto’s Frans Smit

Coenraad Matthias Garms (1863-1944) was sinds 1899 ook 

lid van Sint Lucas. Toen deze kunstenaarsvereniging in 1953 

haar sociëteit ophief, schonk ze de Maatschappij een viertal 

kunstenaarsportretten van oud-Artileden, waaronder het door 

Ansingh geschilderde portret.

Garms was binnen Sint Lucas een zeer actief lid. Hij was er 

lang secretaris van het bestuur (1900-1921) en secretaris van de 

jurycommissie die de exposanten voor de exposities beoordeelde 

(1914-1922). Wat dat betreft lijkt het erop dat Ansingh hem heeft 

afgebeeld met het notulenboek onder zijn arm. Het Teylers 

Museum in Haarlem heeft een door Sint Lucas aan Garms 

aangeboden Album Amicorum in de collectie.

Tenoonstellingen
Binnen Arti heeft Garms geen bestuursfuncties bekleed. Wel 

deed hij mee aan de leden- en groepstentoonstellingen. Op 

de voorjaarstentoonstelling van 1911 kocht de Vereniging ter 

Bevordering van Beeldende Kunsten voor de verloting zijn 

schilderij ‘Achterberg’ aan. Op de najaarstentoonstelling van 

1925 verkocht hij twee werken, een tekening en het schilderij 

‘Achterhuizen in de Kerkstraat’. In het najaar van 1933 werden 

op een groepsexpositie 26 werken van hem getoond. Voor de 

jubileummap ter gelegenheid van het honderdjarig bestaan van de 

Maatschappij in 1939 maakte hij de litho ‘Slootkant’.

Garms was tot zijn overlijden lid van Arti. Tijdens de Duitse 

bezetting, op de najaarstentoonstelling van 1941, verkocht hij 

het schilderij ‘Stilleven met kan’ aan het nationaalsocialistisch 

Departement van Volksvoorlichting en Kunsten (DVK). Nadat de 

Nederlandsche Kultuurkamer op 22 januari 1942 in werking was 

getreden, werd hij als lid van Arti ook lid van de Kultuurkamer 

en bleef hij in het openbaar exposeren. In 1942, op de 

voorjaarstentoonstelling, kocht het DVK weer een schilderij van 

hem, ‘Sneeuw’, en op de expositie van de Maatschappij Rembrandt 

in 1943 in het Stedelijk Museum was hij ter gelegenheid van zijn 

tachtigste verjaardag met een speciale groep van zijn werken 

vertegenwoordigd. Nog na zijn overlijden in januari 1944 werden 

in Arti op de voorjaarstentoonstelling negen werken van hem 

geëxposeerd, vijf ervan konden worden gekocht (vraagprijzen 

tussen de 400 en 600 gulden).

Bronnen: Archief Arti, tentoonstellingscatalogi en notulenboek, 
inv. nr. 32; NIOD archief DVK, inv. nr. 3394, en Amersfoortsche 

Courant, 28 augustus 1943

Lizzy Ansingh, Portret van Coenraad Matthias Garms (1863-1944), 1923

Slootkant, litho, 1939
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